
1) CO JSTE NA SLOVENSKU OBJEVILI K TÉMATU „CO NÁS SPOJUJE“? 

Barča: Určitě velmi silně globalizace a moderní doba, kde v jiné zemi řešíme úplně stejné 

problémy spojené s věkem, prací i školou, láska k hokeji, ambice, chuť do života a velmi mě 

potěšilo, že i vzdělání a společná historie 

Dan: Zapálení do sportů (hlavně hokeje) a láska k pivu 

Lucka: Nápis v Jasovské jeskyni o účasti Jana Jiskry z Brandýsa v bitvě u Lučence; propojení 

Andrassyů s Valdštejny a také například láska k hokeji, přátelská atmosféra... 

Adam: Určitě nás spojuje mnoho. Ať už trochu odlišné, tak pro oba národy srozumitelné jazyky. 

Češi i Slováci jsou Slované. Tvořili jsme jeden společný stát, ale to už dnes neplatí. Dnes nás 

spojuje 251 kilometrů dlouhá hranice. Máme podobné zvyky a tradice, například styl vánočních a 

velikonočních slavností anebo třeba pití slivovice. Společné máme některé televizní pořady, jako 

třeba Československo má talent. Netradičním fenoménem ve světě je také naše fandění ve 

sportovních utkáních. Češi mnohdy fandí Slovákům, když soupeří s jinou zemí, a naopak. Na 

sociálních sítích se také oba národy mnohdy druží a projevují nějaké společné cítění skrz 

komentáře. 

Terka L.: Krom očividných a obecných věcí, jako historie a kultura, což jsou samozřejmě velmi 

důležité aspekty, ale všem jsou asi tak nějak známé, jsme si například uvědomila, jak velmi nás 

spojuje školství. Spousta slovesných studentů má v plánu podat si přihlášky na vysoké školy 

k nám, ať už přímo do Prahy, nebo na nějaké jiné místo v České republice. Další věc, které jsem si 

všimla, je hudba. Když jsem jezdila do školy autobusem, nejednou se stalo, že v rádiu hrála třeba 

Helena Vondráčková, a i naopak, když jsem se vrátila do Čech, tak první píseň, co jsem slyšela 

z rádia, byla od Habery. 

Adéla: Určitě hokej. Jak Češi, tak Slováci jsou velkými fanoušky hokeje, a když jsme byli na hokeji 

tam, tak jsem viděla to spojení mezi námi, jak jsme do toho všichni byli zapálení. 

Jakub: Díky výletu na Slovensku jsem si uvědomil, že i když už jsou oba státy dlouhou dobu na 

sobě nezávislé, tak jsme se Slovenskem stále velmi propojeni. Řešíme a zajímáme se navzájem o 

své politické i sociální problémy, protože si uvědomujeme, jaký vliv na sebe máme. Ani nechci říct, 

že jsme byli v zahraničí, protože jsem takový pocit za celý týden skoro neměl... Ano, Slovensko a 

Česko jsou jiné státy, ale i tak stále neskutečně propojené. 

Terka C.: Našlo by se určitě hodně věcí, které nás spojují, vzhledem k naší neodmyslitelně 

propojené historii. Kdybych ale měla říct jednu věc, co jsme zažila v Košicích na vlastní kůži, 

spojuje nás určitě vášeň pro hokej. 

Agáta: Čechy a Slováky spojuje rozhodně jazyk. Přesto, že jsme nějakým slovíčkům nerozuměli, 

tak se přes ten týden zapsala do našich slovníků. Dále určitě máme společnou vášeň ke sportům, 

což jsme si mohli všimnout hlavně na hokejovém zápase. 

Míša: Spojuje nás humor nebo kultura (zpěváci, herci...). 

Katka: Se Slovenskem nás jednoznačně spojuje společná historie, která se nedá přehlédnout. 

Zároveň máme společné rysy, jakožto 2 slovanské národy. Kromě těchto základních spojení nás 

během týdne spojil zájem o hokej, na který nás Slováci vzali a který jsme si všichni opravdu užili. 

TúTú: Dle mě jsme kromě jazyka naprosto stejní. Milujeme stejné sporty, dokážeme ocenit krásy 

přírody a sdílíme lásku k dobrému pivu. 



2) CO VÁM ERASMUS+ DAL? 

Barča: Erasmus mi přinesl nová přátelství. Dozvěděla jsem se spoustu nových informací o našich 

sousedech, byla na nových zajímavých místech a měla šanci je prozkoumat. Zjistila jsem, jak to 

funguje u jiných lidí doma a jaký je rozdíl například mezi životy dojíždějícího studenta a toho, co 

má všechno 10 minut pěšky. Hlavně jsem zažila super zážitky a můžu říct, že jsem navštívila o 

zemi víc 

Dan: Nové známosti a přátele, doposud poměrně chybějící znalost o Slovensku, a hlavně o 

Košicích, pohled na svět trochu z jiného prostředí a krásné zážitky  

Lucka: Poznání nových míst, lidí i sama sebe, zkušenosti z chování větších skupin a objevení 

rozdílů i u státu, který byl vlastně s námi jeden 

Adam: Nejvíce bych rád vyzdvihnul zážitky a vzpomínky. Týden jsme žili v Košicích studentskýma 

očima. Navázali jsme vzájemná přátelství a navzájem se naučili novým věcem. Také jsem se více 

přiučil Československé historii. Jakožto milovník jídla nemohu opomenout ochutnání nových 

slovenských jídel. Některá mi chutnala více a některé méně, ale bylo to nové poznání. Také mi 

Erasmus přinesl něco, co si myslím, že nikomu jinému nepřinesl. Dozvěděl jsem se, odkud 

doopravdy pochází mé příjmení „Somsedík“. Původně jsem měl za to, že příjmení má slovenský 

původ. Toto mi ale vyvrátila moje maďarsky mluvící hostitelka. Pochází to z maďarského 

„szomszéd“, což znamená soused. Celkově jsem velmi rád, že jsem se projektu mohl zúčastnit a 

bude na seznamu věcí, které někdy budu vyprávět svým dětem. 

Terka L.: Erasmus mi přinesl nové zážitky, přátelství a vzpomínky. Dal mi možnost poznat nové lidi 

a jejich kulturu. Někdo by mohl namítnout, že přece co nás mohlo naučit zrovna Slovensko, když 

jsme si v tolika aspektech tak podobní. Já jsem ale zjistila, že čím podobnější si jsme, tím víc si 

všímáme odlišností. Jeden příklad za všechny, jak je možné že jsou Slováci tak hluční a plní energie 

oproti nám. Žádná společná cesta autobusem nemohla být v tichosti, jelikož hlouček slovenských 

studentů zpíval, smál se, dělal bůh ví co, zatímco studenti z Česka po většinu času spali. Zároveň 

musím vyzdvihnout, jak jsem vděčná za svou hostitelskou rodinu. Nejen samozřejmě přímo za 

holčinu, s níž jsem byla, která byla skvělá, ale i za přívětivost její rodiny. Od nich jsem se dozvěděla 

tolik zajímavých příběhů a novinek o Slovensku, že tolik by mi nepředali snad ani ve škole. Celý 

tento projekt byl úžasný a užitý na maximum.   

Adéla: Erasmus mi přinesl nové nezapomenutelné zážitky a samozřejmě přátelství. Věřím, že se se 

Slováky ještě uvidíme. 

Jakub: Na Slovensku jsem díky Erasmu byl poprvé, takže jsem si na něj mohl udělat obrázek. Jak u 

nich fungují každodenní věci, jejich názory a myšlenky nebo třeba, že rozdíl mezi námi je 

minimální. Sice jsme viděli "jen" Bratislavu a Košice, ale i díky tomu se chci na Slovensko určitě 

vrátit a objevit více míst. 

Terka C.: Na Slovensku mám kamarády a rodinu, takže jsem byla na Slovensku mockrát, ale takhle 

daleko na východ Slovenska jsem se ještě nikdy nepodívala, takže to určitě byla příležitost poznat 

nová místa. Program byl pestrý a zažili jsme toho spoustu, takže mi Erasmus přinesl určitě i 

spoustu nevšedních zážitků, na které budu ráda vzpomínat. 

Agáta: Erasmus mi přinesl spoustu nových zážitků a kamarádství. Jsem ráda, že jsem měla 

možnost si tento zážitek vyzkoušet. Navštívila jsem několik míst, která bych asi sama nenavštívila, 

a teď se na ně určitě ráda vrátím. 



Míša: Díky Erasmu jsem poznala místa na Slovensku, na která bych se jinak nevydala, a nové 

zážitky, například hokejový zápas. Seznámila jsem se s mými vrstevníky a rozdílnostmi mezi mým a 

jejich způsobem života, názory a pohledy na svět, mezi něž patří třeba otázka náboženství nebo 

politika. 

Katka: Z projektu odcházím s novými přátelstvími, která by mohla trvat i dál. Zároveň se spoustou 

zážitků, díky návštěvám míst, kde jsem nikdy dřív nebyla. 

TúTú: Za týden strávený na Slovensku v rámci programu Erasmus jsem prožil nezapomenutelné 

zážitky a získal cenné zkušenosti. Každý den jsem mohl objevovat krásy slovenské krajiny a 

poznávat bohatou historii a kulturu této země. Zároveň jsem si zlepšil svou slovenštinu. Společné 

aktivity s místními studenty mě přivedly k novým životním přátelstvím. Celkově tento pobyt 

obohatil můj život a také mi otevřel nové perspektivy. 


